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Skrivelse - Allvarliga brister i samhällsvården av 
barn och unga 

 

Förvaltningens förslag till beslut 
Järva stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 
som svar på skrivelsen. 

Sammanfattning 
Rinkeby-Kista stadsdelsnämnd har överlämnat en inkommen 
skrivelse av Said Abdu (L) och Emma Lindqvist (L) om allvarliga 
brister i samhällsvården av barn och unga till förvaltningen för 
beredning. Bakgrund till skrivelsen är Justitieombudsmannen (JO) 
allvarliga kritik mot Statens institutionsstyrelse (SiS), då det råder 
platsbrist och myndigheten har haft svårigheter att uppfylla sin 
skyldighet enligt lag att omedelbart placera barn och unga som 
befinner sig i en akut situation.  
 
Förvaltningen konstaterar att platsbristen påverkat arbetet med 
ungdomar i behov av samhällsvård, men uppfattar att SiS arbetar 
för att erbjuda platser samt med att öka kvaliteten för de placerade 
ungdomarna.  

Bakgrund 
Rinkeby-Kista stadsdelsnämnd har överlämnat en inkommen 
skrivelse av Said Abdu (L) och Emma Lindqvist (L) om allvarliga 
brister i samhällsvården av barn och unga till förvaltningen för 
beredning. Bakgrund till skrivelsen är Justitieombudsmannen (JO) 
allvarliga kritik mot Statens institutionsstyrelse (SiS), som ansvarar 
för samhällsvård av barn och unga med svår psykosocial 
problematik eller allvarlig kriminalitet. I beslut med dnr 5633-2022 
lyfter JO fram att platssituationen inom ungdomsvården har varit 
ansträngd sedan hösten 2021 och att SiS sedan dess haft betydande 
svårigheter att uppfylla sin skyldighet enligt lag att omedelbart 
placera barn och unga som befinner sig i en akut situation. Vidare 
skriver JO att problemen verkar ha blivit mer eller mindre 
permanenta sedan sommaren 2022. De åtgärder som SiS har 
vidtagit för att komma till rätta med platsbristen har inte lett till att 
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problemen lösts. Tvärtom visar SiS redovisning av kötiderna att 
utvecklingen har gått i fel riktning. Sammantaget är JO mycket 
kritisk till att SiS inte lever upp till lagens krav och till att det har 
gått lång tid utan att myndigheten har kommit till rätta med de 
allvarliga problemen.  

Ärendet 
Nedan följer de frågor som ställs i skrivelsen och förvaltningens 
svar. 

1. Vilka konsekvenser har de stora brister som JO identifierat 
på SiS fått för Kista-Rinkeby, både vad gäller brister på 
platser och bristerna i kvalitet?  

 
Förvaltningens erfarenhet är att ungdomar, i några fall, inte 
kunnat placeras på grund av kö till SiS alternativt har 
förvaltningen placerat ungdomar på HVB i avvaktan på plats 
hos SiS. Brister i kvalitet har medfört att ungdomar placerats på 
en akutplats på SiS under en längre tid innan de kunnat gå 
vidare till utredning/behandling inom SiS. Vidare är 
uppfattningen att kompetensen hos personalen på SiS varierar. 
Förvaltningen ser dock att SiS arbetar för att öka kvaliteten för 
de som har störst vårdbehov och att det gett positivt resultat. 
Detta har gjorts dels genom förstärka avdelningar (SFA-
avdelningar) med färre ungdomar och högre personaltäthet, dels 
genom att verka för att alla placerade ungdomar på SiS ska ha 
en fungerande skolgång. 

 
2. Hur har kösituationen till SiS sett ut i Kista-Rinkeby senaste 

åren samt nu efter årsskiftet?  
 

Förvaltningen har sedan 2022 upplevt svårigheter med att 
tilldelas platser inom SiS. Förvaltningen har inte observerat 
någon tydlig skillnad efter årsskiftet gällande kösituationen. 
Kösituationen varierar från några veckor till flera månaders kö. 
Det är svårt att hitta platser för flickor och pojkar som har 
koppling till gängkriminalitet på grund av att det finns för få 
platser för just den målgruppen på SiS. Ytterligare är 
uppfattningen att det är skillnad i kötid när det gäller flickor och 
pojkar, där kötiden för flickor är längre. Upplevelsen är att SiS 
placeringsenhet gör vad de kan för att erbjuda platser. 

 
3. Finns det ungdomar som stadsdelen haft som skulle behövt 

SiS-placering men som fått vänta eller inte kunnat få det? 
 

Det finns ungdomar inom stadsdelen som skulle behövt en SiS-
placering men som fått vänta eller inte kunnat få det. 
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Förvaltningen har i vissa fall placerat ungdomen på HVB i 
avvaktan på en SiS-plats.  

Ärendets beredning 
Ärendet har beretts inom avdelning individ och familj. Skrivelsen 
var ställd till Rinkeby-Kista stadsdelsförvaltning, men i och med 
sammanläggningen med Spånga-Tensta stadsdelsförvaltning den 1 
juli 2023 lämnas svar på remiss från Järva stadsdelsförvaltning. 

Förvaltningens synpunkter och förslag 
Förvaltningen konstaterar att platsbristen påverkat 
arbetet med ungdomar i behov av samhällsvård men uppfattar att 
SiS arbetar för att erbjuda platser samt med att öka kvalitén för de 
placerade ungdomarna.  
 
Förvaltningen föreslår att nämnden godkänner förvaltningens svar 
på skrivelsen. 
 
 
Victoria Callenmark   
Stadsdelsdirektör   
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